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گلایه یک امام جمعه از قانون عفاف و حجاب:
جریمه نقدی برای یک حکم شرعی، توهین است

حجت الاســام محمود علیخانی امام جمعه رامســر گفت: نمی توان در تهران 
نشســت و مدل خاصی از پوشــش را برای این همه تنوع قومی و اعتقادی در 

سراسر کشور تجویز کرد.
حجت الاسام محمود علیخانی امام جمعه رامسر گفت: قانون حجاب و عفاف 
ابهامات زیادی دارد و به نظر می رسد با عجله و غیر کارشناسی نوشته شده است 

و بخشهایی از آن قابلیت اجرایی ندارد.
به گزارش مهر، وی افزود: بی توجهی به پوشش اقوام و خرده فرهنگ ها از نقاط 
ضعف بزرگ آن محسوب می شود و طراحان مسائل فرهنگی کشوری برای آنکه 
آن را به صورت قانون دربیاورند ضرورت دارد با کارشناســان نقاط دیگر کشور 
مشورت کنند زیرا نمی توان در تهران نشست و مدل خاصی از پوشش را برای 

این همه تنوع قومی و اعتقادی در سراسر کشور تجویز کرد.
وی تصریح کرد: وضع جریمه نقدی برای یک حکم شرعی به نوعی توهین به 
احکام الهی است. امام جمعه شهرســتان رامسر بیان داشت: حجاب عاوه بر 
اینکه یک امر فطری و جزو احکام ضروری اســام و قرآن است در عرف ملی 
ایرانیان نیز با همه ی تنوع قومی و مذهبی جایگاه مهمی دارد، بنابراین وضعیت 
رعایت حجاب در جامعه قابل قبول اســت و بــالای ۹۰ درصد جامعه حجاب 

عرفی را رعایت می کنند.

رویداد

طعنه فعال سیاسی اصلاح طلب به وزیر ارتباطات
علی اعطا به اظهارات وزیر ارتباطات درخصوص رفع فیلترینگ واکنش نشــان 
داد. علی اعطا، عضو ســابق شورای شــهر تهران و فعال سیاسی اصاح طلب، 
با انتشــار یادداشتی در شبکه اجتماعی ایکس، به اظهارات ستار هاشمی، وزیر 
ارتباطات گفته بود »شاید یک روال این گونه باشد که فیلترینگ به صورت گام 

به گام برداشته شود.« واکنش نشان داد.
این فعال سیاسی اصاح طلب با اشاره به سخنان وزیر ارتباطات نوشت: احتمالا 
ادامه اش این اســت:  »بعد برای بررسی عمیق هر طرح ، کارگروه هایی تشکیل 
می شود. بعد کارگروه تلفیق تشکیل می شود. بعد کم کم به پایان دوره نزدیک 

می شویم.«

کنایه کرباسچی به اظهارات وزیر ارتباطات 
درخصوص فیلترینگ

اظهارات ستار هاشــمی وزیر ارتباطات در مورد فیلترینگ با انتقاد غامحسین 
کرباسچی فعال اصاح طلب مواجه شد.

غامحسین کرباسچی فعال سیاسی اصاح طلب، با انتشار یادداشتی در شبکه 
اجتماعی ایکس، به اظهارات وزیر ارتباطات که تاکید کرد بود »شاید یک روال 
این گونه باشد که فیلترینگ به صورت گام به گام برداشته شود«، واکنش نشان 
داد و نوشــت: »وزیر ارتباطات:  شاید  فیلترینگ به صورت   گام به گام برداشته 

شود«  شاید هم نشود؟ ممنون از اطاع رسانی و این  همه  شفافیت.«

برهانی:
اصل فیلترینگ موجود، اقدامی  غیرقانونی است

یک حقوقدان در شــبکه اجتماعی ایکس نوشــت: اصــل فیلترینگ موجود، 
اقدامی غیرقانونی است و هیچ مستند قانونی ندارد.

محسن برهانی، حقوقدان در مورد فیلترینگ در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: 
»اصل فیلترینگ موجود، اقدامی غیرقانونی اســت و هیچ مستند قانونی ندارد 
بنابراین رفعش منوط به اجازه هیچ نهادی نیســت. تمکین به امر غیرقانونی از 
طریق ترک فعل و یا رفع آن به صورت گام به گام، هیچ نوع وجاهت قانونی ندارد 

و نوعی مشروعیت بخشی به قانون شکنیِ سابق است.«

آرزوی یلدایی آذری جهرمی  برای مردم ایران
آذری جهرمی در شب یلدا نوشت: برای همه تون تو این شب بلند، صبر، آرامش 

و یه دلِ گرم آرزو می کنم. سختی ها می گذره...«
محمدجــواد آذری جهرمــی، وزیــر ارتباطــات دولــت روحانی در پســتی 
تلگرامی نوشت:»شــب یلداست، بلندترین شب ســال. ولی این روزها ممکنه 

خیلی هامون تو شب هایی گیر کرده باشیم که حتی از یلدا هم طولانی ترن.
تو سرمای این روزها، تنها چیزی که گرممون نگه می داره، همین با هم بودنه. 
کنار همدیگه بودن. دست همو گرفتن. یلدا بهونه ست که یادمون بیفته، شب 
هرچقدر هم طولانی باشــه، تهش یه صبح روشنه. برای همه تون تو این شب 

بلند، صبر، آرامش و یه دلِ گرم آرزو می کنم. سختی ها می گذره…«

واکنش علی مطهری 
به عکس جنجالی پزشکیان و اردوغان

علی مطهری، نماینده ادوار مجلس، به حرکت دســت مسعود پزشکیان مقابل 
اردوغان واکنش نشان داد.

علی مطهری، نماینده ادوار مجلس، با انتشــار یادداشــتی در شبکه اجتماعی 
ایکس، نوشت: »دست بر سینه گذاشتن رئیس جمهور در مقابل رئیس جمهور 
یک کشور دیگر، آن هم اردوغان، یک عمل سهوی و از روی عادت توسط جناب 
پزشــکیان بود و البته در فضای بین الملل معنایی غیر از تواضع دارد. مسئولان 

تشریفات ریاست جمهوری باید این موارد را مدیریت کنند.«

سوشیال

واکنش واعظی به تلاش ها 
برای احیای روابط دیپلماتیک ایران و مصر:

باید مراقبت شود تندروی های گذشته در داخل 
تکرار نشود

محمود واعظی، قائم مقام حزب اعتدال و توســعه، در گفتگویی، با اشــاره به 
دستاوردهای سفر رئیس جمهور به مصر، بیان کرد: سفر آقای رئیس جمهور به 
منظور شرکت در اجاس D۸ به کشور مصر، قدمی موثر و البته عامت مثبت 
به طرف مصری در جهت تقویت روابط دیپلماتیک فیمابین دو کشور به شمار 
می رود. از ســوی دیگر سفر آقای پزشکیان به کشور مصر و شرکت در اجاس 
D۸، در شرایطی که منطقه با تحولات گسترده ای مواجه است، از وجوه مختلف 
حائز اهمیت است. تشکیل اجاس هشت کشور اسامی تحت عنوان D۸ در این 
مقطع زمانی با توجه به شرایط بحرانی خاورمیانه از اهمیت برخوردار است. در 
این نشســت به طور ویژه پیرامون همکاری های آتی این کشورها بحث شده و 

همچنین در خصوص تحولات منطقه نیز تبادل نظرصورت گرفت.
به گزارش ایسنا، وی در ادامه اظهار کرد: در جریان نشست برگزار شده، جلسه 
ویژه ای درخصوص  مســائل بحرانی در غزه، لبنان، ســوریه و یمن تشکیل و 
پیرامون آن تبادل نظر شــد. از این روی نشست مزبور در این برهه پر ماجرای 
منطقه ای از اهمیت ویژه ای برخوردار است. بالاخص که این نشست در کشور 

مصر برگزار شد که یکی از بازیگران با اهمیت در خاورمیانه است.
وی خاطر نشان کرد: مصر کشوری است که در ارتباط با مسائل منطقه همواره 
یک بازیگر جدی و تاثیرگذار بوده است. متاسفانه در گذشته شرایطی رقم خورد 

که روابط ایران و مصر قطع شد.
معــاون اســبق وزارت امورخارجه تصریح کرد: ایران و مصر دو کشــور بزرگ 
اسامی و قدیمی ترین تمدن های ریشه دار بشری هستند. هر کدام در منطقه 
خود می توانند به ایفای نقش جدی  و موثری به عنوان بازیگر منطقه ای  بپردازند 
و  ارتباط مثبت میان دو کشــور می تواند به تاثیرگذاری و تقویت صلح و ثبات 
در منطقه بیانجامد. هماهنگی، همکاری و برقــراری روابط نزدیک بین ایران 
و مصــر  هم از منظر همکاری های منطقه ای و هــم از منظر روابط دو جانبه 
سیاسی، اقتصادی و فرهنگی حائز اهمیت است. وی در ادامه تاکید کرد: همان 
طور که رئیس جمهور نیز اشــاره کردند، امید اســت که این سفر هم بر روی 
روابط با کشورهای اســامی عضو این اجاس و عضو جدید آن که آذربایجان 
بود، اثر مثبت بگذارد و هم بر تقویت روابط فیمابین ایران و مصر موثر باشد. از 
ســوی دیگر در حاشیه این اجاس فرصتی برای رئیس جمهور و وزیر خارجه 
فراهم شد تا مذاکرات دوجانبه خوبی با برخی از وزرای خارجه و روسای جمهور 

کشورهای شرکت کننده در این اجاس داشته باشند.

احزاب

قالیباف:
قانونی که قابل اجرا نیست، ننویسیم

رئیس مجلس شــورای اسامی گفت: این موضوع پذیرفته 
نیست در مجلس قانونی بنویسیم و تصویب کنیم که قابلیت 

اجرایی ندارد، منطقی به این موضوع حاکم نیست.
بــه گزارش ایرنا، محمد باقر قالیبــاف ادامه داد: زمانی که 
حرف از قانون گذاری می زنیم باید بگوییم که امروز دامنه 
قانون گذاری بیشتر و بزرگ تر شده و این یک واقعیت است، 
ما باید به این مســائل دقت کنیم، چون می خواهیم با این 

قوانین در عرصه های مختلف حکمرانی کنیم.
رئیس مجلس شورای اسامی بیان کرد: مجلس حتما باید 
نسبت به سیاست خارجی توجه بیشتری داشته باشد، چرا 
که مقام معظم رهبــری در آغاز این دوره از مجلس تاکید 
داشتند که مجلس باید مسائل سیاست خارجی را نیز مورد 

توجه قرار دهد.
وی با تاکید بر این که جامعه جوانی در مرکز پژوهش های 
مجلس حضور دارند، افزود: در این راســتا ما نیازمند یک 
تجربه خوب و شــناخت از تجربه گذشــته و نشســت و 
برخاست کردن با افراد باتجربه هستیم، همچنین ما نیازمند 

حکمت نظری و عملی با هم هستیم.
وی ادامــه داد: حتما در حوزه قانون گــذاری باید با خرد 
جمعی و به تعبیری با جمع ســپاری، قانون تنظیم کنیم؛ 
زیرا قانون برای این جامعه اســت، جامعه باید این قانون را 
بپذیرد و به دنبال آن باشــد. قالیباف اظهار داشت: مبانی 
مربوط به قانون باید برخاســته از شرع باشد و این بحث را 

دنبال می کنیم.
باید به مردمی سازی توجه کنیم

وی با تاکید بر این که ما باید به مردمی سازی توجه کنیم، 
گفت: من بارها تاکید کردم اجرایی سازی قانون با ماست؛ به 
این معنا که ما قانونی ننویسیم که قابل اجرا نباشد اگر این 
کار را کردیم اولین قانون شــکن خودمان هستیم، اینگونه 
اولین مانع که نمی خواهد حکمرانی قانون در جامعه باشد 
خود قانونگذار اســت؛ که اصا پذیرفتنی نیســت. رئیس 
مجلس شورای اســامی ادامه داد: حتماً در آینده نزدیک 
بازدید میدانی از مرکز پژوهش های مجلس خواهم داشت 
و از هــر یک از دفاتر جداگانه بازدیــد می کنم. وی افزود: 
ایجاد مدرســه حکمرانی، خانه خاق و نوآوری و پارلمان 
دانشجویی و مرکز افکارسنجی از جمله ابتکارات خوب مرکز 
پژوهش های مجلس است و باید توسعه یابد. قالیباف با بیان 
اینکه مرکز پژوهش های مجلس باید در متن و بطن مردم 
تحقیقــات و پژوهش های خود را انجام دهد، ادامه داد: این 
مساله باعث می شود که ما در اولویت ها و قانون نوشتن به 
درستی تصمیم بگیریم. رئیس مجلس شورای اسامی ادامه 
داد: مرکــز پژوهش های مجلس باید با منطق قوی، قدرت 
علمی بالا، فکر دقیــق، اخاق خــوش و فروتنی کارهای 
پژوهشی را انجام دهد که قطعاً ذخیره اخروی آنان و مایه 
عزت و منزلت دنیا و آخرت پژوهشگران مرکز پژوهش های 

مجلس خواهد شد.

 راهکار مجلس برای تعیین تکلیف
 ۴ صندلی بدون نماینده پارلمان

محمدصالح جوکار رئیس کمیســیون شــوراهای مجلس 
شورای اســامی از احتمال تعویق برگزاری انتخابات دوره 
هفتم شــوراهای شــهر و روســتا که پیش از این از سوی 
وزارت کشور زمان برگزاری آن ۳۰ خرداد سال آینده اعام 
شــده بود، خبر داد. محمدصالح جوکار رئیس کمیسیون 
امور داخلی و شوراهای مجلس شــورای اسامی، با اشاره 
به آخرین خبرهــا درباره برگــزاری دوره هفتم انتخابات 
شوراهای شهر و روستا گفت: علی رغم اینکه وزارت کشور 
تاریخ برگزاری انتخابات دوره هفتم شوراهای شهر و روستا 
را ۳۰ خــرداد اعام کرده اما با توجه به اینکه بر اســاس 
قانون تعیین زمان انتخابات شوراها و نظارت بر این انتخابات 
بر عهده مجلس اســت، زمان اعامی از سوی وزارت کشور 
قطعی نیست.  به گزارش تسنیم، وی با اشاره به محدودیت 
قانونی برای برگــزاری انتخابات میانــدوره ای در ۴ حوزه 
انتخابیه مجلس شورای اسامی خاطرنشان کرد: از آنجا که 
بر اساس ماده ۳۲ قانون انتخابات مجلس شورای اسامی، 
نامزدهای شرکت در این انتخابات باید حداقل ۶ ماه پیش 
از موعد برگزاری انتخابات، اســتعفای خود را اعام کنند، 
امکان برگزاری انتخابات در ۴ حوزه،  بندرعباس، بندرانزلی، 
نقده و بســتان آباد عماً وجود ندارد. جوکار تصریح کرد: 
به همین دلیل تصمیمی که مــا در مجلس برای حل این 
محدودیــت قانونی گرفتیم این بود که با هماهنگی وزارت 
کشور،  زمان برگزاری انتخابات شوراها را به تعویق بیندازیم 
تا امکان ثبت نام برای همه داوطلبان شــرکت در انتخابات 

میاندوره ای مجلس فراهم شود.

نجفی:
فقدان »شغل« باعث 

بروز آسیب های اجتماعی می شود
عضو هیات رئیســه مجلس شورای اســامی فقدان شغل 
خصوصا در زمان تحریم ها را در تشدید آسیب های اجتماعی 

مانند بزهکاری، طاق قاچاق و اعتیاد موثر دانست.
آقای ابراهیم نجفی در گفت و گو با شفقنا اظهار داشت: قطعاً 
یکی از دلایل اصلی افزایش بزهکاری در ســطح جامعه و 
افزایش آســیب های اجتماعی، بحث معیشت مردم است 
یعنی هر زمانی که وضعیت اقتصادی مردم تحت تاثیر قرار 
می گیرد، وضعیت معیشــتی مردم آسیب می بیند و شغل 
مناسبی در اختیار جمعیت فعال و جوان جامعه قرار داده 
نمی شــود، همه این عوامل منجر به افزایش آســیب های 
اجتماعــی می شــود. وی افــزود: از این رو، هــم وظیفه 
دولتمردان و هم وظیفه مجلس اســت که در حوزه تقویت 
زیرساخت های اقتصادی جامعه و به تبع آن، افزایش سطح 
اشتغال جوانان جویای کار اقدام کنند. این دغدغه را مجلس 
شورای اسامی به خوبی در بحث بودجه دنبال کرد که امید 
داریم با اجرای این مصوبات بتوانیم در جهت رفع مشــکل 
بیکاری گام برداریم. عضو هیات رئیسه کمیسیون اجتماعی 
مجلس شــورای اسامی با اشــاره به پیش بینی تورم ۴۰ 
درصدی برای سال آینده، گفت: کارشناسان سازمان برنامه 
و بودجه پیش بینی تــورم ۴۰ درصدی را کرده اند که به 
نظر من این میزان تورم بیشتر بر معیشت و تامین مایحتاج 
روزانه مردم تاثیر خواهد گذاشت. البته مجلس برای کمک 
به اقشار ضعیف جامعه سقف حقوق ها را افزایش داده ولی 
اگر بخواهیم واقعیت ها را در نظر بگیریم، با توجه به وضعیت 
تورمی که وجود دارد فکر نمی کنم منابعی که ما پیش بینی 

کردیم بتواند جوابگوی این میزان تورم باشد.
وی ادامــه داد: بنابرایــن نبود »شــغل« خصوصا در زمان 
تحریم هــا قطعا در تشــدید آســیب های اجتماعی مانند 
بزهــکاری، طاق قاچــاق و اعتیاد موثــر خواهد بود. فقر 
یکی از عوامل اصلی در بروز آســیب های اجتماعی است. 
افرادی که در شــرایط اقتصادی دشــوار زندگی می کنند، 
معمولاً دسترسی محدودی به خدمات بهداشتی، آموزشی 
و فرهنگی دارند که این امر می تواند پیامدهای منفی برای 

سامت روان و جسمی آنها داشته باشد.

مجلس

حسن  اول  معاون  جهانگیری،  اسحاق 
و  یازدهم  دولت هــای  در  روحانــی 
نقد  به  تعارف  بدون  و  دوازدهم صریح 
که  همان ها  پرداخــت،  تندرو  اقلیت 
صدایشان  اما  کم  تعدادشان  می گوید 
بلند اســت، ورودی به ادعاهای علی 
شمخانی درباره برجام و دولت روحانی 
با خنده می گوید ما را وارد  نمی کند و 

دعوا نکنید. 
از روزی که وزیــر صنایع بود و پیکان را به 
موزه سپرد حرف زد، از ردصاحیتش در دو 
انتخابات ریاست جمهوری گفت، از مشورت 
با رهبری برای کاندیداتــوری و البته رابط 

بودنش بین اصاح طلبان و بیت رهبری.
پای ترامپ، بشــار اســد، نتانیاهو و حتی 
اردوغان هم به این گفتگو باز شد. بغض کرد 
وقتی از آیت الله هاشمی حرف زدیم و البته 

سردار شهید سلیمانی.
اســحاق جهانگیری، چهره شاخص اصاح 
طلب که در دولت های حســن روحانی در 
جایگاه معاون اولی ایفای مسئولیت کرد در 
گفت وگو با خبر آناین، با تاکید براینکه »با 
دعوا در اداره کشــور موافق نیستم«، گفت:  
معتقدم که فصل دعوا، فصل انتخابات است. 
شــاید دعوا تعبیر خوبی نباشــد. فصل نقد 
و تندی به یک دیگر فصل انتخابات اســت. 
هرکســی حرفی در نقدِ نقطه مقابلش یا در 
اثبات خودش داشــته باشــد، وقتش زمان 
انتخابات اســت. چه انتخابات مجلس باشد 
یا ریاســت جمهوری. بعد از انتخابات فصل 
کار اســت. هر گروهی که روی کار می آید 
باید آن قدر بلوغ داشته  باشد که بداند فردی 
که روی کار آمده، حالا رئیس جمهور است 
و رئیس جمهور همه ما اســت، حتی اگر ما 
مخالفش بودیم ولی رای آورده  است و باید 
کمکش کنیم که بتواند کشور را اداره کند.

در تحریم بودن افتخار نیست
»تحریم« از دیگر مباحثی بود که جهانگیری 
پیرامون آن مفصل اظهارنظر کرد. او گفت: 
»۱۴-۱۵ سال است که گرفتار تحریم های 
مختلف هستیم که همه زندگی مردم ایران 
را تحت تاثیر قرار داده  اســت. ما نمی توانیم 
بگوییم کــه چون مقاومــت می کنیم، این 
شرایط می تواند ادامه پیدا کند، نتیجه  این 
شــرایط همین قطعی  برق می شود. شرایط 

فعلی در برق و گاز و ناترازی های انرژی یکی 
از تبعات و دستاوردهای این تحریم است. به 
مردم ایران ظلم کردند. ما به عنوان مسئولین 
کشور نباید خواب راحت داشته  باشیم وقتی 
می بینیم که تحریم جلوی مردم است. باید 
از تمام ابزارهای قدرت استفاده می شد و با 
نهایت عــزت می رفتند، مذاکره می کردند و 

معضل تحریم ها را حل می کردند.
وی گفت: اگر ما مشــکات را حل نکنیم و 
فکر کنیم هیچ اتفاقی نخواهد افتاد، درست 
نیســت. بله، ممکن است در زندگی های ما 
هیچ اتفاقــی نیفتد، ولی تحریم کشــوری 
را ضعیــف می کنــد و از صحنه سیاســت 
بین الملل کم رنگ می کنــد و قدرتش را از 
بین می برد. اگر براساس تعبیری که رهبری 
فرمودند:»ایــران قوی«، قرار باشــد ایران 
کشــوری قدرت مند باشــد، فقط از طریق 
عرصه نظامی این مهم اتفاق نمی افتد. مولفه  
اقتصــادی یکی از مولفه هــای قدرت ایران 
اســت، که اتفاقاً مولفه بســیار مهمی است. 
مولفه مــردم ایران، یکی دیگر از مولفه های 
قدرت اســت، که بزرگ ترین سرمایه برای 

افزایش قدرت کشور است.
عضو شــاخص حزب کارگزاران ســازندگی 
گفــت: برخــی می گویند:»اتفــاق خاصی 
نیفتــاده و مــا از اول انقــاب در تحریم 
هســتیم.« بله، ما از اول انقاب در تحریم 
هستیم، ولی افتخاری نیست، تحریم ها هم 

با هم فرق می کنند.
هیچ پیشنهادی از پزشکیان برای 

حضور در دولت نداشتم
»آقای جهانگیری! از آقای پزشــکیان برای 
حضــور در دولــت چهاردهم پیشــنهادی 
داشــتید؟« این ســوال دیگری بود که از 
جهانگیری پرســیدیم و او گفت: خیر. هیچ  

پیشنهادی را هم قبول نمی کردم.
او در همیــن بخــش گریــزی نیــز بــه 
کاندیداتوری خود در سه دوره انتخابات نیز 
زد، ســه دوره ای که تنها یکبار آن با تایید 
صاحیت روبرو بود و جهانگیری دوبار نیز از 

سوی شورای نگهبان ردصاحیت شد.
قسم خوردم که والله از ردصلاحیت 

نمی ترسم اما...
او درباره آخریــن دور کاندیداتوری اش در 
انتخابات ریاســت جمهوری ســال ۱۴۰۳، 

گفت: دوســتان، از جمله آقــای خاتمی و 
دیگــران مدام به من اصــرار می کردند که 
کاندیدا شــوم، امــا من قبــول نمی کردم. 
به همیــن دلیل فکر می کردنــد من از رد 
شــورای نگهبان می ترسم. یکی از دوستان 
در جلســه ای عصبانی شد و یکی از اعضای 
شــورای نگهبان را نام بــرد و گفت فانی 
کیست که بخواهد تو را رد کند؟ چرا برایت 

مهم است؟
جهانگیری ادامه داد: من کم قسم می خورم، 
اما آن جا مجبور شدم و قسم خوردم که والله 
نمی ترســم، اصاً برایم مطلوب ترین حالت 
این است که بیایم و ردصاحیت شوم، چون 
به مردم هم جــواب داده ام که من آمدم و 
چیزی کــه در توانم بود را عرضه کردم، اما 
شــورای نگهبان رد صاحیتم کرد. در آن 
جلســه گفتم بیشتر به این فکر می کنم که 
بیایم، تایید شده و رئیس جمهور شوم. تمام 

سلول های بدنم با این فکر درد می گیرد.
معــاون اول دولت یازدهم و دوازدهم گفت: 
ممکن است یک نفر نداند که قرار است وارد 
چه صحنه ای شود و فقط می خواهد رئیس 
جمهور شود، اما من  می دانم و فکر می کنم 
تعبیرش را در همان روز به کار بردم و گفتم 
مشکات به حدی است که من فکر می کنم 
اگر رئیس جمهور شوم، شش ماه بعد همین 
مردم به خیابان می آیند و شــعار می دهند 
مرگ بر فانی! اســتعفا! اســتعفا! چون به 
کس دیگری که نمی توانند بگویند به رئیس 

جمهور می گویند. 
لذا از نظر خودم دوره سختی است. هرکسی 
رئیس جمهور می شــد، شرایط سختی بود. 
خدا را شــکر کســانی کاندیدا شــدند که 

اطاعات کمتری از اوضاع کشور داشتند.
همه از سقوط بشار اسد 

غافلگیر شدند
از اســحاق جهانگیری درباره سقوط دولت 
بشــار اسد هم پرســیدیم او معتقد است؛» 
هیچ کس پیش بینی نمی کرد بشــار اســد 
سقوط کند. همه غافل گیر شدند. خودِ بشار 
اسد غافل گیر شد. گروه هایی که حالا آن جا 
را تحویل گرفته اند هم غافلگیر شدند و اصاً 
قضاوتی نداشــتند. هیچ حرف روشنی تا به 
این لحظه شما از آنها نشنیده اید که بگویند 
ما این جا را گرفته ایــم و برنامه هایی داریم 

و کارهایی را قرار اســت انجام دهیم. فقط 
از یک لاک بســیار مذهبی و سنتی بیرون 
آمده اند و حرف های کمی جدید هم می زنند. 
روسیه هم چنین تصوری نداشت و سوریه 
را کشور بسیار بزرگی می دانست که سال ها 
مستقر بود و پایگاه های بسیار بزرگی داشت 

و هیچ تصوری نداشت.«
اسرائیل می داند

 باید از درگیری مستقیم با ایران 
دور باشد

او در پاسخ به این سوال که احتمال کشیده 
شدن دامنه جنگ به ایران وجود دارد یا نه، 
گفت:» من فکر می کنم اسرائیلی ها قاعدتاً 
می دانند که در این منظقه باید خودشان را 
از درگیری مســتقیم با ایران دور نگه دارند. 
آن ها همیشــه دنبال این هستند که کاری 
کنند، تا آمریکایی ها مستقیم با ایران درگیر 
شوند، یا حداقل اگر قرار است درگیر شوند 

با کمک آمریکا باشد. 
اســحاق جهانگیری، که ســال ها در عرصه 
اقتصــادی فعال بــوده، در این گپ و گفت 
از آرزوش برای »توســعه ایران« روایت کرد 
و با نقد برنامه های توســعه نوشــته شده تا 
بــه امروز گفت: ما باید توســعه ایران را به 
یک موضوع محوری و مــورد تفاهم عموم 
نخبــگان، مردم ایران و مســئولین تبدیل 
کنیم. این برنامه های توسعه شوخی است، 
وقتی داشتند برنامه ششم را می نوشتند من 
معاون اول بودم. به مجمع تشخیص رفتم و 
دیدم بحث رشد ۸ درصد مطرح است، گفتم 
آقایان شما برچه مبنایی از رشد ۸ درصدی 
حرف می زنید؟ گذشته تان رشد ۸ درصدی 
بوده؟ در این ســال ها که مدام یک درصد و 
نیم درصد بود. چه اتفاقاتی افتاده است که 
می خواهید بگویید در آینده رشد ۸ درصدی 
خواهیم  داشت. بالاخره وقتی کسی حرفی 

می زند باید مبنایی داشته  باشد.
وی گفت: آقای جلیلی که از رشد ۸ درصدی 
حرف می زند، اصا می داند این رشد چطور 
به دست می آید؟ تا به حال در زندگیش یک 
کارخانه ساخته  است؟ این حرف ها که تکرار 
می شود شوخی است. اولین سازوکار رشد ۸ 
درصد این است که ۲۰۰ میلیارد دلار پول 

برای سرمایه گذاری داشته  باشید.
ادامه حصر نه تنها به مصحلت 

نیست که تماما ضرر است
»از پرونده حصر اطاع دارید؟ ممکن است 
اتفاقاتــی بیفتــد، امیدوار هســتید؟« این 
ســوال دیگری بود که اســحاق جهانگیری 
در پاســخ به آن گفت: امیدوار که هستیم. 
در دوره آقای روحانــی مقاطعی پیش آمد 
که می توانســت حل شود. هر مقطعی یک 
اتفاق ایــن قضیه را عقــب می انداخت. در 
حال حاضــر هم چیزی که شــنیده ام این 
موضوع است که رئیس قوه قضاییه و آقای 
پزشکیان، نظرشان درباره آقای کروبی این 
است که باید حصر تمام شود. آقای کروبی 
هم شرایطی گذاشــته  است که در صورتی 
که آقای موســوی از حصر دربیاید، من هم 

خارج خواهم  شد.
وی گفــت: ادامه ایــن موضــوع دیگر به 
مصلحت کشور نیست و نه تنها هیچ نفعی 
ندارد، بلکه تمامش ضرر است. این وضعیت 
چه نفعــی دارد؟ اگر این افــراد در چنین 
شــرایطی نباشــند، چه ضرری برای کشور 
دارد؟ مــن در جریانم کــه آقای اژه ای پای 
کار اســت و دوست دارد این موضوع را حل 
کند. من هم امیــدوارم که خدا کمک کند 

و حل شود.

یک نماینده مجلس گفت: شنیدیم که 
قانون عفاف و حجاب در شورای عالی 
بنابراین  امنیت ملی مطرح شده است 
باید منتظر دستور شورای عالی امنیت 
مسئول  که  هستند  آن ها  باشیم.  ملی 
امنیت کشور هســتند و باید تصمیم 
از  باید  نیز  بگیرند و مسئولان و مردم 

آن تبعیت کنند.
ولی الله بیاتی عضو کمیســیون شوراها در 
گفت وگــو با ایلنــا، دربــاره تجمعات اخیر 
مخالفان دولت و توهین به دولتمردان گفت: 
شرایطی که در کشورمان داریم یک شرایط 
خاصی است، دشمنان ما آمریکا و اسرائیل و 
آنهایی هستند که نمی توانند پیشرفت کشور 
ما را ببینند الان به شکل های مختلف علیه 
جمهوری اســامی ایران توطئــه می کنند. 
برخی از این گروهک هــا مانند منافقین و 
افرادی که هیچ موقع همراه مردم نبوده اند 

به این ها کمک می کنند.
وی بــا اشــاره بــه برگــزاری تجمعات در 
کشــور گفت: ما داریم تجمعات را در کشور 
قانونمند می کنیم. یعنی اگر کسی بخواهد 
اعتــراض صنفی کنــد یا اگر بــه عملکرد 
مســئولی انتقاد داشت بتواند حرف خود را 

مسالمت آمیز بیان کند. 
اعتــراض هم جزو بدیهیات اســت. الان ما 
را  یکسان سازی  بازنشســتگان  درخصوص 
تصویب کردیم و به صــورت قانون درآمده 
اســت و دولــت هــم در حــال پرداخت 
علی الحســاب اســت. اما برخــی این ها را 
تحریــک می کنند که بیایید جلوی مجلس 
تجمع کنید. اینها کارهای درســتی نیست 
که ما بخواهیم درباره یکســری مسائلی که 
شفاف و روشن اســت، احساسات مردم را 
تحریک کنیم. حالا در مسیری که تجمعات 

برگزار می شــود اگر خدایــی نکرده اتفاقی 
بیفتد جمع کردن آن سخت می شود. 

این عضو کمیسیون شوراها گفت: بنابراین 
مردم باید هوشیار باشند که دشمن در حال 
تاش اســت تا در داخل کشورمان ناامنی 
ایجاد کند البته مردم ما هوشــیار هستند. 
اما اگر برخی از مســائل هم به حق باشــد 
مردم باید کمی تحمل کنند تا این شــرایط 
عادی شــود و در یک فضای آرامی مسائل 
خــود را مطرح کننــد بالاخــره الان این 
مشکات ناترازی انرژی و برودت هوا باعث 
شــد که اخیرا برخی از کارخانجات تعطیل 
شــوند برخی از ادارات تعطیل شدند برخی 
از افــراد هم مــردم را تحریک می کنند که 
بیایید اعتــراض کنید اما این اقدامات برای 
مردم اســت. اگر حاکمیت بــه تولید خود 
ضربه می زنــد و تولیــدات در کارخانجات 
تعطیل شود برای این است که نمی خواهد 
گاز در مناطق مسکونی قطع شود مردم هم 

همراهی کنند تا این شرایط تمام شود. 

بیاتی در بخش دیگری از صحبت های خود 
درباره بررســی قانون برگزاری تجمعات در 
کمیسیون شــوراها گفت: ما در کمیسیون 
وظیفــه داریم که لایحه مربوط به تجمعات 
را که در دســت بررســی اســت، زودتر به 
جمع بندی برســانیم. بر اســاس اصل ۲7 
قانون اساســی مردم می تواننــد اعتراضات 
خــود را به صورت مســالمت آمیز به اطاع 
مسئولان برســانند. ما هم براساس همین 

اصل داریم این قانون را تصویب می کنیم.
وی ادامه داد: ســاختار ما در کشور تعریف 
شده اســت مسائل امنیتی مانند فیلترینگ 
فضای مجازی در اختیار دولت نیست دولت 
یک عضو از شــورای عالی امنیت ملی است 
ایــن موضوعات بحث هــای امنیتی دارد و 
حتما افرادی که در آنجا نشسته اند و تصمیم 
می گیرند مصلحت مــردم را می خواهند و 
اینطور نیســت که علیه مردم باشــند. یک 
جایی ممکن اســت موضوعی به ظاهر برای 
ما پیش پا افتاده باشــد اما وقتی بحث های 

امنیتی مطرح می شود باید در شورای عالی 
امنیت ملی تصمیم گیری شود دولت هم در 

آنجا عضو است.
ایــن نماینــده مجلــس گفــت: وقتــی 
تصمیمی گرفته می شــود بایــد عوارض آن 
را در جامعــه ببینیم درخصوص رفع فیلتر 
همه ما می گوییم باید رفع شود اما اینکه به 
مصلحت نظام است و یا به امنیت ما آسیب 
نمی زند را مسئولان مربوطه باید درباره آن 
تصمیم گیــری کنند. یا اینکه ما در مجلس 
قانونــی را تصویب می کنیم وقتی شــورای 
نگهبان آن را رد می کند، شــورای نگهبان 
یکی از ارکان نظام است. حتی ممکن است 
اختافی بین شــورای نگهبان و مجلس در 
مجمع تشخیص مصلحت نظام بررسی شود. 
این ها همه ارکان نظام هســتند. ما باید به 
رئیس جمهور و وزیر ارتباطات فرصت دهیم 

تا این موضوع حل شود.
وی در خصــوص قانــون عفــاف و حجاب 
هــم تصریح کــرد: درخصوص ایــن قانون 
هــم به همین صورت اســت، ما یک قانون 
را در مجلس تصویــب کرده ایم و در دولت 
هم درخصوص آن موضوعاتی مطرح شــده 
اســت و الان هم شــنیدیم که در شورای 
عالی امنیت ملی مطرح شده است بنابراین 
باید منتظر دســتور شــورای عالی امنیت 
ملی باشــیم. آن ها هســتند که مســئول 
امنیت کشور هستند و باید تصمیم بگیرند 
و مســئولان و مردم نیــز باید از آن تبعیت 
کنند ممکن است صاح نباشد که برخی از 
دلایل در محافل عمومی مطرح شود اما اگر 
ما علت آن را نمی دانیم دلیل نمی شــود که 
فکر کنیم کاری که انجام می دهند اشــتباه 
اســت، همه باید به سیستم امنیتی کشور 

وهر تصمیمی گرفتند، اعتماد کنیم.
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